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وحدت در تهران قبل از وين
روزنامه صبح نو تيتر يك ديروز خود را به نشس��ت 
هم انديش��ي وزارت ام��ور خارجه با حض��ور امير 
عبداللهيان، عل��ي باقري، س��يدعباس عراقچي و 
علي اكبر صالحي اختصاص داد و نوشت: بنابر آنچه از كلام و مواضع مقامات 
جديد وزارت امورخارجه به خصوص سرتيم مذاكرات برمي آيد، سياست 
خارجي دولت سيزدهم بر مبناي بهره گيري از نظرات كارشناسي و فني 
همه طيف هاي فكري است. ديدار چندي پيش وزير امورخارجه و معاون 
سياس��ي وزير امورخارجه كش��ورمان با تعدادي از تحليلگران، اس��اتيد 
دانشگاه، فعالان حوزه رس��انه و س��فراي ايراني كه در ميان آنها مقامات 
بلندپايه وزارت خارجه در دولت قبل هم حضور داشتند، نشان از روحيه 
تعاملي تيم جديد وزارت خارجه دارد؛ رويه اي كه در دولت قبل مغفول بود 
و از مذاكرات ب��راي ايجاد دوقطب��ي در داخل و پي��روزي در رقابت هاي 
انتخاباتي استفاده مي شد اما در ديدار مهم اخير در خيابان سي تير تهران، 
چه گذشت؟ روز ش��نبه سپري شده، نشس��ت هم انديشي ميان حسين 
اميرعبداللهي��ان، وزير امورخارج��ه و علي باقري، معاون سياس��ي وزير 
امورخارجه با تني چند از كارشناسان روابط بين الملل و سياست خارجي 
برگزار شد و در آن، راه هاي كسب نتيجه بهتر از مذاكرات آتي با گروه 4+1 
كه قرار است روز هشتم آذر از سرگرفته ش��ود، مورد بحث و بررسي قرار 
گرفت. عمده ترين موضوع طرح شده در اين نشست، استفاده هرچه بيشتر 
از ظرفيت »ديپلماسي عمومي« مشخصاً گره نزدن تمام ساحات اقتصاد 
كشور به نتيجه مذاكرات و ارتباط بيشتر تيم مذاكره كننده با جامعه و دادن 

گزارش هاي مستمر جهت تنوير افكارعمومي بود. 
........................................................................................................................

فرصت سوزي هاي اصلاح طلبانه
روزنامه شرق در يادداشتي انتقادي از عملكرد 
اصلاح طلبان طي يك دهه اخير نوش��ت: 
سياست ائتلافي اصلاح طلبان در انتخابات 
مجلس ده��م مانند انتخاب��ات92 در ظاهر فرصت س��از ول��ي در باطن 
فرصت س��وز بود. اصلاح طلبان با نيروهايي وارد مجلس شدند كه رسماً 
اصولگرا بودند و صرفاً جبهه اصلاحات را نردباني براي ورود به مجلس فرض 
كردند. عارف نيز سكوت پيش��ه كرد تا مردم، هم به اصلاح طلبان واقعي 
از جمله عارف انتقاد كنند، هم نس��بت به آميخته ش��دن اصلاح طلبي و 
اصولگرايي در شمايل اصلاح طلبي انتقادهاي مهمي مطرح كنند. افزون بر 
اينها، فراكسيون اميد نيز كار ويژه اي در چهار سال فعاليتش ارائه نداد، به  جز 
سخنراني هاي معدود نمايندگان اصلاح طلب كه آن را نمي شود به حساب 
فراكسيون اميد گذاشت. علاوه بر اينها، اصلاح طلبان از سال 92 سياست 
ليستي و خاتمي محور را جايگزين كاركرد حزبي جبهه اصلاحات كردند، 
به اين معنا كه جبهه اصلاحات كه روزگاري متشكل از احزاب مختلف بود، 
به توده اي بي  سروته تبديل شد كه صرفاً پيروزي انتخاباتي، آن  هم با تكيه 
بر كاريزماي شخص خاتمي، برايش اهميت داش��ت. در اين بين فرصت 
محبوبيت خاتمي نيز زائل شد و او در حال حاضر حتماً محبوبيتي مانند 
ابتداي دهه90 را ندارد، چنانكه تقاضاي او براي شركت مردم در انتخابات 
رياست جمهوري1400 و البته حمايت او از ليست شوراهاي اخير، با اقبال 
عمومي مواجه نشد. نااميدي مردم از اصلاح طلبان يك نتيجه منفي ديگري 
هم در پي داش��ت و آن نااميدي از انتخابات بود، ب��ه اين معنا كه اكثريت 
جامعه بعد از آنكه ديگر اصلاح طلبان را نماينده خود ندانستند، نه به سمت 
اصولگرايان بلكه به سمت كناره گيري از انتخابات حركت كردند كه چنين 
شرايطي علاوه بر آنكه آسيبي مهم به نهاد انتخابات وارد كرد، ورود دوباره 
اصلاح طلبان به عرصه سياست را نيز بسيار سخت كرد، زيرا احياي اعتماد 

سرمايه اجتماعي كار راحتي براي اصلاح طلبان نخواهد بود. 
........................................................................................................................

اميدها و الزامات اصلاحات اقتصادي هوشمند
روزنامه كيهان يادداشت ديروز خود را به مشكلات   
اقتصادي برجاي مانده از دولت تدبير و همچنين 
طلبكاري مدعيان اصلاح طلبي از دولت سيزدهم 
اختصاص داد و نوشت: تحولات دو، سه س��ال اخير در قواي سه گانه، اميد 
فراواني را براي پيگيري آرمان هاي بر زمين مانده برانگيخته است. اين اميد، 
واقعي است، اما بايد عنايت داشت كه تغيير افراد كفايت نمي كند و رويكرد ها 
هم بايد ارتقا پيدا كند. ما در كوران بحران سازي دشمنان و البته كج تابي هاي 
برخي مديران، توانستيم ثبات خود را در قلب منطقه اي جنگ زده حفظ كنيم 
و در موقعيتي قرار بگيريم كه به اعتراف دشمنان و دوستان، »هيچ مسئله مهم 
منطقه بدون حضور ايران قابل حل و فصل نيس��ت«. در زمينه »انسجام در 
ساخت دروني قدرت« هم به نسبت يكي دو س��ال قبل، در موقعيت بسيار 
بهتري ق��رار داريم، ضمن��اً در اثر فش��ارهاي خباثت آلود دش��من و برخي 
س��وءمديريت هاي داخلي با مضيقه هاي اقتصادي رو به رو بوده ايم كه بايد 
چاره جويي شود و اين مطلوب، پديد نمي آيد مگر اينكه براي الزامات »ايران 

قوي« و راهبرد »پيشرفت و عدالت« تدارك كنيم. 
اقتصاد ما بيش از آنكه از تحريم هاي خبيثانه دش��من آسيب ببيند، از 
سوءتدبير برخي مديران آس��يب ديده و اكنون كه تحولات مثبتي در 
سه قوه پديد آمده، حجت بر مسئولان تمام اس��ت تا با همت و تدبير 
و عقلانيت انقلاب��ي، تدريجاً نابس��اماني اقتصاد را به س��امان و رونق 
تغيير دهند. كارهاي موقت و مس��كن وار براي كاهش فشار اقتصادي، 
حتماً ضروري است اما اهل انصاف و خرد انتظار ندارند همه نتايج تلخ 
سوءتدبير هاي هشت ساله، مثلًا در 100روز و 200روز برطرف شود، 
البته  اشرافيت سياسي و رسانه اي پرهياهويي را هم سراغ داريم كه خود 
را به ناداني زده اند و مي گويند »100 روز اول دولت رئيس��ي در حال 

سپري شدن است، چرا اقتصاد رونق نگرفت و تورم مهار نشد؟«
نويسنده اضافه كرده اس��ت: دولت جديد وارث بدكاركردي مديريتي 
اس��ت كه وعده هاي دهان پركن مي داد، اما آورده اش سر سفره مردم 
)به اذعان حامياني مانند سايت خبرآنلاين و...( حداقل730 تورم ظرف 
هشت سال بود. اگر زماني به طنز گفته مي شد »كسي دفترچه قسط 
پيدا كرد و تا چند سال اقساط آن را مي پرداخت«، دولت سيزدهم ناچار 
اس��ت تا پايان دوره خود، فقط ماهانه بالغ بر 10ه��زار ميليارد تومان 
)مجموعاً حدود 500هزارميليارد( س��ود اوراق فروخته شده در دولت 
مدعي تدبير را بپردازد، بقيه هزينه ها و كسري ها به كنار! بنابراين توهين 
به شعور مردم است كه متهمان، طلبكار شوند و بگويند چرا دولت جديد 

در سه ماه گذشته، تورم را مهار نكرد و رونق را برنگرداند. 
........................................................................................................................

سخنگويي در تراز گام دوم انقلاب 
روزنامه آفتاب يزد با اس��تقبال از سخنگوي 
ج��وان دول��ت س��يزدهم از وي ب��ه عنوان 
سخنگويي در تراز گام دوم انقلاب ياد كرده 
است. اين روزنامه اصلاح طلب نوش��ت: انتخاب سخنگو مي تواند نقطه  
عطف و يكي از بهترين و شايسته ترين انتخاب ها در دوران 100روزه  دولت 
سيدابراهيم رئيسي به شمار آيد. انتخاب علي بهادري جهرمي، جوانِ گام 
دومي كه ارتباطي تنگاتنگ با اهالي رس��انه داش��ته و خود نيز از جمله  
كساني است كه مي نويسد و مديرمسئولي دو نشريه  حقوقي را در كارنامه 
دارد، حكايت از يك هدف زني چند منظوره دارد. آفتاب يزد نوشته علي 
بهادري جهرمي، پيشتر به عنوان وزير پيشنهادي وزارت دادگستري نيز 
نامبرده شده بود و اما تسلط وي بر رسانه و ارتباط تنگاتنگ با رسانه اي ها 
در كنار حقوقداني و علم محوري و پژوهش مسلكي كه در وي سراغ داريم 
بايد گفت اين چهره  جوان و شناخته شده قادر خواهد بود ضمن احياي 
جايگاه سخنگويي دولت، براي اين منصب شخصيتي خاص بيافريند تا 
جايي كه بسياري از چالش هاي موجود با حضور يك فرد حقوق خوانده 
وزبان دان، به فرصت تبديل شود؛ موضوعي كه كابينه و اطرافيان آقاي 

رئيسي مي توانند به آن به ديده  يك فرصت مغتنم بنگرند.

88498443سرويس  سیاسي

 
كارشناس مسائل بين الملل: 

 مزدوران ايرانی رسانه سعودي 
بايد تحت تعقيب قرار گيرند 

برخي از عوامل و مزدوران عربستان در 
شبكه ايران اينترنشنال در گذشته در 
ايران مسئوليت هايي داشتند، ولي به 
هر حال ايران بايد ساز وكار لازم را براي 
تقابل با اين جريان سازي ها تعريف كند. 
حس��ن هاني زاده، كارش��ناس مس��ائل 
بين المل��ل در گفت وگ��و ب��ا ف��ارس، 

درخصوص ادعاي دفاع از حقوق بش��ر غربي ها و به خصوص لندن و 
واشنگتن و در عين حال ميزباني از شبكه تلويزيوني ايران اينترنشنال 
كه وابستگي آن حكومت س��عودي با سابقه اي غيرقابل انكار در نقض 
فاحش حقوق بشر، اظهار داش��ت: در واقع عربستان با برخورداري از 
يك شبكه رسانه اي گسترده با گردش مالي س��الانه 10ميليارددلار 
جريان سازي هاي ش��ديدي را عليه ايران و محور مقاومت به نيابت از 

لابي صهيونيستي، امريكا و غرب اعمال مي كند. 
وي افزود: بر اساس گزارش هايي، شش شبكه از 100شبكه عربستان 
س��عودي مخصوص قوميت هاي ايراني است كه سعي مي كنند نوعي 
شكاف و گسست بين قوميت هاي موجود در ايران ايجاد كنند. از آنجا 
كه رژيم س��عودي يك رژيم طايفه اي، ديكتات��وري و پايگاه خيزش 
گروهك هاي تروريستي مانند القاعده و داعش است، سعي مي كند با 
استفاده از رسانه به نوعي عليه ايران جريان سازي كرده تا نفود تهران 

در منطقه را كاهش دهد. 
هاني زاده افزود: ايران پاي��گاه مردمي و گس��ترده اي در منطقه دارد و 
به همين دليل سعودي تلاش مي كند با اس��تفاده از رسانه عليه ايران 
سمپاشي كرده و س��ياه نمايي كند تا موقعيت تهران را تحت تأثير قرار 
دهد. وي تصريح كرد: شبكه هاي ايران اينترنشنال، من و تو و ده ها شبكه 
ديگر كه تعداد آنها به 2۶0شبكه در سراسر دنيا مي رسد و همگي عليه 
ايران فعال هستند، با هزينه و كمك مالي عربستان و لابي صهيونيستي 
مشغول كارهستند، بنابراين عربستان سعودي به  رغم شرايط داخلي 
ناپايدار و نقض گسترده حقوق بشر، سعي مي كند چهره مناسبي از خود 

نزد افكار عمومي ارائه دهد وهمزمان عليه ايران سياه نمايي كند. 
هاني زاده بيان كرد: متأس��فانه برخي از عوامل و مزدوران عربستان در 
شبكه ايران اينترنشنال كه در گذشته در ايران مسئوليت هايي داشتند 
به كشورشان خيانت كرده و به دامن عربس��تان پناه بردند و از لندن و 
واشنگتن عليه ايران س��ياه نمايي مي كنند ولي به هر حال ايران بايد 

سازوكار لازم را براي تقابل با اين جريان سازي ها تعريف كند. 
وي با اشاره به برپايي دادگاه هايي جهت احقاق حقوق ملت ايران از سوي 
كشورهاي اروپايي كه خودش��ان با تحريم هاي ظالمانه در واقع ناقض 
حقوق ملت ايران هس��تند، اظهار كرد: در واقع دادگاهي كه به عنوان 
دادگاه مردمي آبان تش��كيل شده، نمايش��ي مضحك و مسخره است 
چراكه برخي از صهيونيست هاي نشان دار در اين دادگاه به عنوان قاضي 

و دادستان در آن شركت كردند و عليه ايران حكم صادر مي كنند. 
........................................................................................................................

عضو هيئت رئيسه مجلس: 
مشكلات كشور يك شبه حل نمي شود 

دول�ت روحان�ي وضعي�ت كش�ور را ب�ه حدي ب�ه ه�م ريخت كه 
جبران اين مش�كلات يك ش�به مح�ال و فرآيندي زمانبر اس�ت. 
مجتبي يوس��في در گفت وگو با مه��ر، در واكنش به اظه��ارات اخير 
اصلاح طلبان مبني بر اينكه رئيس��ي بايد گزارش عملكرد 100روزه 
دولت را ارائه دهد، اظهار داشت: حجت الاسلام رئيسي هيچ گاه وعده 
نداد كه در 100روز مشكلات كشور را حل و فصل مي كند بلكه حسن 
روحاني بود كه چنين وعده اي را مطرح كرد. روحاني نه تنها مشكلات 
كشور را در 100روز حل نكرد، بلكه پس از هشت سال با سوءمديريت 
خود باعث شد وضعيت كشور مانند يك كش��ور جنگ زده شود. وي 
بيان كرد: دولت روحاني ارزش پول ملي را به حدي كاهش داد كه در 
50سال اخير بي سابقه است. در حوزه بين المللي هم دولت سابق كاري 
انجام نداد، برجام براي ما خروجي نداش��ت و كشورهاي غربي هم به 
تعهدات خود عمل نكردند. دولت روحاني وضعيت كشور را به حدي به 
هم ريخت كه جبران اين مشكلات يك شبه محال و فرآيندي زمانبر 

است. دولت سابق عملًا كشور را تا لبه پرتگاه اقتصادي برد. 
نماينده مردم اهواز در مجلس شوراي اسلامي ادامه داد: دولت سابق حتي 
نتوانست به خوبي كرونا را مديريت كند. آنان يك ميليارد يورو از صندوق 
توسعه ملي براي مديريت كرونا برداشت كردند، اما مشخص شد كه اين 
پول را صرف اموري چون خريد ملك براي برخي از دانشكده هاي مورد نظر 
خود كردند و با اين منابع، حقوق مديران نجومي بگير خود را افزايش دادند. 
يوسفي متذكر ش��د: دولت روحاني حتي براي واكسيناسيون هم كاري 
نكرد و عدم واردات واكسن را به مسائلي چون FATF ربط داد، اما دولت 
سيزدهم به رغم آنكه تغييري از حيث الحاق ايران به FATF اتفاق نيفتاد، 
توانست ميليون ها واكسن كرونا وارد كشور كند و در حال حاضر هم ميزان 

مرگ و مير ناشي از كرونا به كمتر از 120نفر در روز رسيده است. 
........................................................................................................................

 عطريانفر: اصلاح طلبان
به خواب زمستاني رفته اند

عضو شوراي مركزي حزب كارگزاران 
س�ازندگي با تأكيد ب�ر اي�ن نكته كه 
انفعال و قهر از انتخابات در قاموس اين 
حزب اصلاح طلب نيس�ت، كم تحركي 
برخ�ي جريان ه�اي اصلاح�ات را 
ناش�ي از شكس�ت در انتخاب�ات و 
ورود به خ�واب زمس�تاني تعبير كرد. 

محمد عطريانفر در گفت وگو با مهر، ب��ه بيان جزئياتي درباره تغييرات 
اخير در حزب متبوع خود پرداخت و گفت: همچنان حس��ين مرعشي 
سخنگوي حزب است، البته در اولين فرصت بعد از انتخاب دبيركل، طبعاً 
سخنگوي جديد نيز انتخاب خواهد شد. اين جزو تكاليف دبيركل است 
كه اركان حزب اعم از قائم مقام، اعضا و مسئولان ستادي حزب، مديران 

استان ها و غيره را انتخاب كند.
 اين فعال سياس��ي اصلاح طلب همچنين درباره انتقادات اخير نسبت 
به كاهش فعاليت هاي جبهه اصلاحات بع��د از انتخابات1400، گفت: 
اين نقد از جهاتي وارد اس��ت و از جهاتي وارد نيست، از اين جهت وارد 
است كه بيشتر احزاب در ايران انتخابات محور هستند و در مقاطعي كه 
بازار انتخابات رونق پيدا مي كند، اين احزاب هم فعال مي ش��وند اما در 
شرايط عادي تحرك جدي ندارند، حتي احزاب اصولگرا كه به قدرت 
رسيدند، مثل احزاب اصلاح طلب كه در انتخابات شكست خوردند 
دچار يك خواب زمستاني شدند و سرو صدايي ندارند. عضو شوراي 
مركزي حزب كارگزاران در پاسخ به اين پرسش كه آيا در انتخابات 
بعدي مجلس هم با اين سازوكار همكاري خواهيد كرد؟ اظهار كرد: 
قطعاً همكاري خواهيم كرد. تا زماني كه تابع نظام جمهوري اسلامي 
هس��تيم، نظام را قبول داريم و منافع مردم را ب��ر پايه ديدگاه هاي 
سياس��ي خودمان مديريت كنيم، علي القاعده بايد در هر انتخاباتي 
فعال باشيم. عطريانفر با بيان اينكه اگر در انتخابات فعال نباشيم به 
اين معناست كه دچار انفعال ش��ده ايم، اظهار داشت: در حالي  كه 
انفعال در تفكر سياسي ما جايي ندارد. در انتخابات بعدي نيز بنا به 

شرايط، نقش آفرين فعال خواهيم بود.

در مبارزه با قاچاق به دنبال كار هاي پوپوليستي 
و ظاهري نيستيم و مطلقاً نبايد جنجال آفريني 
كرد. بايد به دنبال حل واقعي مس�ئله باشيم 
و ت�لاش كني�م معضلي ك�ه س�اليان درازي 
اس�ت گرفتار آن ش�ده ايم و به كش�ور ضربه 
مي زن�د، ح�ل ش�ود و كار را هم ره�ا نكنيم. 
بن��ا ب��ه گ��زارش مرك��ز رس��انه ق��وه قضائيه، 
حجت الاس��لام  محس��ني اژه اي در جلسه صبح 
دوشنبه ش��وراي عالي قوه قضائيه اظهار داشت: 
امروز رئيس جمهور و همكارانش در دولت تمام 
تلاش و توان خود را براي حل مشكلات مردم و 
ارتقای نظام به كار گرفته اند و نگاهي غير از جلب 
رضاي خدا و تعالي كش��ور و عزت و س��ربلندي 
م��ردم ندارند. كار اجرايي كار س��ختي اس��ت و 
در ش��رايطي كه مش��كلات زياد و در هم تنيده 
و عقب ماندگي هاي زيادي وجود داش��ته باشد، 
كار سخت تر مي شود و در چنين شرايطي همه 
بايد هر چه در توان داري��م براي كمك به دولت 

به كار گيريم. 
رئيس قوه قضائيه با بيان اينكه دس��تگاه قضايي 
وظيفه خ��ود مي داند با كمك ب��ه دولت در حل 
مش��كلات باري از دوش مردم ب��ردارد، بر لزوم 
گفت وگوي بيشتر با دولت و مجلس تأكيد كرد 
و متذكر شد: اگر هر س��ه قوه به درك واحدي از 
مشكلات و راه حل آنها نرسند و هر كدام بخواهند 

راه خود را بروند، مسائل حل نمي شود. 
   هنوز تعريف مشتركي 

درباره شكايت از قواي سه گانه نداريم
رئيس ق��وه قضائيه با اش��اره به برگ��زاري هفت 
نشس��ت رئيس قوه قضائيه با كميس��يون هاي 
مجلس در چهار ماه اخير به ارائه گزارشي از جلسه 
ديروز خود با اعضاي كميسيون اصل90 مجلس 
پرداخت و گفت: در قانون اساس��ي تصريح شده 
است هر كس از طرز كار قوا شكايت دارد، مي تواند 

در كميسيون اصل90 مطرح كند. 
اژه اي افزود: از سال 59 تاكنون كه اين قانون و 
آيين نامه آن اجرايي شده هنوز ممكن است يك 
تعريف مشترك درباره مفهوم شكايت، طرز كار 
يا نحوه شكايت حاصل نش��ده باشد كه اگر اين 

مسئله به خوبي تبيين نشود، ممكن است باعث 
تداخل كار ها شود. 

رئيس قوه قضائيه گفت: مجلس شوراي اسلامي 
يكي از وظايف خود را نظارت بر همه امور كشور 
مي داند و در قوه قضائيه هم دو مجموعه نظارتي 
وجود دارد كه يكي سازمان بازرسي است كه بر 
اساس اصل174 قانون اساس��ي بر روند حسن 
اجراي قوانين نظارت دارد. ديوان عدالت اداري هم 
بر اساس قانون اساسي مسئول بررسي تصميمات 
و بخشنامه هاي دولت است كه به شكايات مردمي 
در اين حوزه رسيدگي مي كند و ما بايد بررسي 
كنيم چگونه مي توانيم ظرفيت اين مجموعه ها 
با ظرفيت مجلس را به گونه اي هماهنگ كنيم 
تا با جلوگيري از موازي كاري ها نقش مؤثري در 

اصلاح امور داشته باشند. 
وي ادام��ه داد: مجلس��ي ها از ديرب��از گلاي��ه 
داشتند كه بر اساس وظيفه ذاتي خود تحقيق و 
تفحص هايي انجام مي دهند و آن را براي رسيدگي 
به قوه قضائيه ارجاع مي دهند يا گزارش هايي از 
سوي كميس��يون اصل90 به دس��تگاه قضايي 
ارجاع مي ش��ود كه نتيجه آنها معلوم نيس��ت. 
يكي از بس��تر هايي كه مي توان در اين خصوص 
هم انديشي كرد، گفت وگو و برگزاري نشست هاي 
مشترك اس��ت. دس��تگاه قضا با دولت نيز براي 
رسيدن به ديدگاه مشترك درباره مسائل بحث 

و تبادل نظر دارد. 
   قاچاق مانع توليد است

رئيس دس��تگاه قضا يكي از اولويت ها را كه هم 
خنثي كننده تحريم هاي دشمنان است و هم به 
استقلال واقعي كش��ور و افزايش اميد و اعتماد 
مردم كمك مي كن��د، توليد دانس��ت و گفت: 
مسلماً يكي از پديده هاي ش��ومي كه بر توليد 
داخلي تأثير مي گذارد و مي تواند بعضي وقت ها 

توليد را فشل كند، قاچاق است. 
وي ادامه داد: مسئولان همواره به دنبال مقابله با 
قاچاق بوده اند، اما با وجود اين گفته مي شود در 
طول سال ميليارد ها تومان قاچاق انجام مي شود 
كه عدد قابل توجهي است و اگر بخواهيم همان 
مس��ير گذش��ته را ادامه دهيم، نتيجه مطلوب 

نمي گيريم. 
رئيس قوه قضائيه بر همين اس��اس متذكر شد 
كه مجموعه دس��تگاه هاي نظ��ام و مردم و خود 
توليدكنندگان و صنوف و تجار و فعالان اقتصادي 
متدين انقلابي هم بايد براي مقابله با قاچاق وارد 
ميدان شوند و يك دستگاه به تنهايي نمي تواند 

كاري انجام دهد. 
   قاچاقچي الزاماً قصد ضربه زدن به نظام 

را ندارد
 اژه اي گفت: گاهي برخي اف��راد كه قاچاق انجام 
مي دهند، قصد ضربه زدن به نظ��ام را ندارند، اما 
قطعاً كساني كه پشت پرده قاچاق هاي تشكيلاتي 
قرار دارند و زمينه و بس��تر ها را فراهم مي كنند، 

قصدشان ضربه زدن به نظام و كشور است. 
رئيس قوه قضائيه با اشاره به جلسه اخير خود با 
مسئولان ستاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز و مديران 
سازمان جمع آوري و فروش اموال تمليكي و تأكيد 
بر تداوم اين نشس��ت ها گفت كه در اين جلس��ه 
درباره راهكار هاي هم افزايي و پاي كار آمدن همه 
دس��تگاه هاي متولي براي تقويت روند مبارزه با 

قاچاق بحث و تبادل نظر شد. 
   دستورات يازده گانه اژه اي

 اژه اي در ادام��ه به ارائه دس��توراتي يازده گانه به 
مس��ئولان عالي قضايي و نمايندگان دس��تگاه 
قضا در ستاد مبارزه با قاچاق پرداخت و سازمان 
بازرسي كل كش��ور را مأمور كرد از امروز بررسي 
كند كه كدام يك از دس��تگاه ها، از قوه قضائيه تا 
ديگر نهاد ها به درستي وظايف خود را در مبارزه 
با قاچاق انجام نداده ان��د و اقدامات لازم را در اين 

خصوص انجام دهد. 
رئيس دستگاه قضا از معاون پيشگيري قوه قضائيه 
كه عضو ستاد مبارزه با قاچاق است و مسئوليت 
كميته پيشگيري اين س��تاد را نيز برعهده دارد، 
خواس��ت با توجه به تغييرات مديريتي در قوا و 
دس��تگاه ها، وظايف هر يك از مديران جديد در 

مبارزه با قاچاق را براي آنها تبيين نمايد. 
 اژه اي از دادستان كل كشور نيز خواست به عنوان 
ديگر عضو ستاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز، در گام 
اول تلاش كند جلسات اين ستاد بيش از گذشته 

و به صورت منظم تري برگزار شود. 
وي همچني��ن با اش��اره ب��ه گلايه هاي��ي كه از 
اجرا  نش��دن احكام صادره قضاي��ي در برخورد با 
قاچاق مطرح مي ش��ود از دادستان كل خواست 
با ي��ك كار مضاع��ف آمار اي��ن نوع اح��كام را از 
دادگستري ها و دادس��را ها دريافت و اجراي آنها 

را پيگيري كند. 
رئيس قوه قضائيه با اشاره به تكليف قانوني دستگاه 
قضا براي ايجاد ش��عب ويژه براي رس��يدگي به 
پرونده هاي مربوط به قاچاق گفت: برخي اعضاي 
ستاد و ضابطان گلايه داشتند احكامي در برخي 
استان ها يا شعب صادر شده است كه هنوز اجرايي 
نشده اند يا در مرحله بازپرسي متوقف شده اند كه 
بايد اين مس��ئله به دقت بررسي شود كه اشكال 
كار كجاست و تمهيدي در نظر گرفته شود تا اين 

پرونده ها زودتر تعيين تكليف شوند. 
محس��ني اژه اي با بيان اينكه آمار شعب ويژه در 
معاونت اول قوه قضائيه وجود دارد، تصريح كرد: 
به استان ها ابلاغ ش��ده بود با ايجاد شعب ويژه به 
پرونده هاي قاچاق كالا و ارز رسيدگي كنند و از 
معاون اول قوه قضائيه خواست به روزرساني اين 
مسئله را بررسي كند تا اگر جايي نياز است، اين 

شعب تقويت شوند. 
رئيس قوه قضائيه همچنين از دادستان كل كشور 
خواست با يك آسيب شناسي دقيق درباره علل 
بلاتكليفي برخي پرونده ها و بر زمين ماندن اجراي 
احكام آنها، تمهيداتي بينديش��د تا پرونده هاي 
جديد در يك فرآيند دقيق و كامل تشكيل شوند و 

زودتر رسيدگي شده و به نتيجه برسند. 
 اژه اي همچنين از نمايندگان ق��وه قضائيه در 
ستاد مبارزه با قاچاق خواست قوانين را بررسي 
كنند تا در صورت نداشتن  منع قانوني به جاي 
يك حاكم ش��رع، چند حاكم شرع در سازمان 
اموال تمليك��ي براي ف��روش و تعيين تكليف 
كالا هاي قاچاق و متروكه مس��تقر ش��ود. وي 
همچنين از نمايندگان مذكور خواست بررسي 
كنند اگر اين كار منع قانون��ي دارد، موضوع را 
اعلام كنند تا اقدامات لازم براي پيشنهاد اصلاح 

قانون صورت گيرد. 
رئيس قوه قضائيه همچنين از نمايندگان دستگاه 
قضا در ستاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز خواست اگر 
تش��خيص مي دهند تعداد قضات ويژه در شعب 
رسيدگي كننده به پرونده هاي قاچاق افزايش يابد 
يا به صورت موقت براي تس��ريع در كارها، شعب 
ويژه اي جهت رسيدگي به اين پرونده ها در برخي 

نقاط از جمله بنادر ايجاد شود. 
 اژه اي از معاونت حقوقي قوه قضائيه هم خواست 
با بررسي قوانين و مقررات مربوط به قاچاق هر جا 
ضعف، اشكال يا خلأ قانوني مي بينند، اعلام كنند 
تا با اصلاح و به روزرس��اني قانون رون��د مبارزه با 

قاچاق تسهيل و تشديد شود. 
رئيس قوه قضائيه از رس��انه ها هم خواس��ت در 
انعكاس گزارش هاي مربوط ب��ه قاچاق صرفاً به 
انتشار اخبار بسنده نكنند و با يك فرآيند دقيق 
اطلاع رساني موضوع را با جديت دنبال كنند تا يك 

اقدام مفيد در اين زمينه صورت گيرد. 
 اژه اي با تأكيد ب��ر اينكه در مبارزه ب��ا قاچاق به 
دنبال كار هاي پوپوليس��تي و ظاهري نيستيم، 
تصريح ك��رد: در مب��ارزه با قاچاق مطلق��اً نبايد 
جنجال آفريني كرد و بايد ب��ه دنبال حل واقعي 
مسئله باشيم و همه تلاش كنيم معضل قاچاق كه 
ساليان درازي است گرفتار آن شده ايم و از جهات 
مختلف از جمله به توليد در كشور ضربه مي زند، 

حل شود و كار را هم رها نكنيم.

دیپلماسی

مذاكرات ايران و كشور هاي مشاركت كننده 
در برجام براي احياي اين توافق در شش دور 
در دولت روحاني برگزار شده است، اما پس 
از آن به دليل نزديكي ب�ه انتخابات و تغيير 
دولت در ايران متوقف ش�د ت�ا اينكه اخيراً 
براي ازس�رگيري اين مذاكرات در هش�تم 
آذرماه توافق شده است. علي باقري معاون 
سياس�ی وزارت خارج�ه اما تاري�خ مذكور 
را تاري�خ »آغاز« مذاك�رات اع�لام كرد نه 
»از س�رگيري« آن. او همچني�ن مذاكرات 
مذكور را مذاكرات »رف�ع تحريم ها« ناميد 
نه مذاكرات »احياي برجام«. به نظر مي رسد 
دولت س�يزدهم قصد دارد توافق را نه روي 
آنچه دولت روحاني رقم زده كه از مس�يري 
متفاوت ايجاد كند چرا كه نتيجه بيشتر از هر 
چيزي براي اقتصاد و مردم ايران مهم است. 
حنيف غفاري، كارشناس مسائل بين الملل در 
گفت وگو با باش��گاه خبرنگاران جوان، معتقد 
است برگزاري ديدارهاي معاون وزير امور خارجه 
كشورمان با مقامات اروپايي آن هم در آستانه 
برگزاري دور جديد نقطه آشكارساز ديپلماسي 
وزارت خارجه اس��ت كه قب��ل از برگزاري يك 
ديدار و مذاكره تعيين كنن��ده پيش مؤلفه ها و 

پيش زمينه هاي آن مذاكره چيده و تعريف شود. 
در همين راستا شاهد هس��تيم آقاي باقري با 

مقامات اروپايي ديدار داشتند. 
وي همچنين گفت: يكي از اهداف ديدار باقري 
با مقامات اروپايي تبيين خطوط كلي و خطوط 
قرمز جمهوري اسلامي ايران و موضع كشورمان 
در قبال احياي برجام اس��ت، ب��ه گونه اي كه 
تروئيكاي اروپايي به نمايندگي از اتحاديه اروپا 
پشت ميز مذاكره مي نشينند با اين خطوط قرمز 
و مؤلفه هايي كه توسط ايران تأكيد مي شود از 

ابتدا آش��نا و در ذهن آنها نهادينه شده باشد. 
اتحاديه اروپا سعي مي كند خود را صرفاً به يك 
بازيگر واسطه بين ايران و امريكا تبديل كند، لذا 
بايد قبل از مذاكرات در جريان قرار مي گرفت 
كه نقش و جايگاه اصلي آن در مذاكرات چيست 
و بايد به عنوان طرف متعهد در مذاكرات شركت 

كند نه به عنوان بازيگر واسطه گر. 
   مذاكرات متكي بر اقتصاد يا اقتصاد 

متكي بر مذاكرات؟
نوذر شفيعي، كارش��ناس مسائل بين الملل 

ه��م در گفت وگ��و با باش��گاه خبرن��گاران 
جوان، معتقد اس��ت: با موضوع��ات زياد و 
حساس��ي مواجه هس��تيم كه مذاكرات را 
اصولاً پيچيده مي كند، براي حل اين مسائل 
علاوه بر اراده سياسي و حسن نيت يكسري 
پيش ش��رط هايي هم لازم اس��ت، از اين رو 
است كه معاون وزير خارجه با سفر به فرانسه، 
انگليس و آلمان در حال رايزني با طرف هاي 
اروپايي اس��ت، زيرا فرآيند پيش رو سخت 
است و هنوز اراده و حسن نيت در طرف هاي 

مقابل ديده نمي شود. 
كارشناس��ان معتقدند انجام مذاكرات برجامي 
تنها در صورتي مؤثر اس��ت كه طرف هاي غربي 
تحريم هاي ناعادلانه عليه ايران را به طور كامل 
لغو كنند ام��ا در اين ميان معتقدن��د نبايد اين 
مذاكرات را به مسائلي همچون معيشت و وضعيت 
اقتصاد داخلي كشور گره زد و بايد با خودكفايي 
و تقويت توليدات داخلي به توس��عه رس��يد اما 
برخي ديگر هم تحول در وضعيت معيش��تي و 
اقتصاد كشور را منوط به توافق در مذاكرات وين 
مي دانند و معتقدند مذاكره كنن��دگان بايد لغو 
تحريم ها را مدنظر قرار دهند و تمام توجه شان 

اقتصاد و مردم ايران باشد.

سفر ديپلماتیک برای ترسیم خطوط قرمز ايران در وين

  اژه اي: قاچاق های تشكيلاتی 
قصد اولشان ضربه زدن به نظام است

جنجال آفرينی و كار پوپوليستی نمی كنيم اما مبارزه با قاچاق را تا آخر رها نمی كنيم

   گزارش
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